

JOINT INTERNATIONAL RESEARCH PROJECT IN THE FIELD OF GENDER EQUITY

Organizers

Lille University (France) - Anne WAGNER
University of Haifa (Israel) - Shulamit ALMOG

This two-part international research project will comprise 2 international meetings with complementary gender equity foci: the first international meeting will be hosted by the University of Haifa (Israel) on **9 January 2023**, while the second international event is scheduled **from 3 to 6 July 2023** at Lille University (France). This joint research project seeks to provide complementary perspectives on Gender Equity and will result in international publications.

Selected papers will be invited for publication in a special issue of the *International Journal for the Semiotics of Law* (Springer: <https://www.springer.com/journal/11196>) and/or for inclusion in an edited volume of the Law Book Series “*Law and Visual Jurisprudence*” (Springer: <https://www.springer.com/series/16413>).

Working Languages: English and French.



LILLE UNIVERSITY (FRANCE)

3-6 JULY 2023

**Combating Gender-based violence
Combattre la violence fondée sur le genre.**

Our approach is therefore divided into 5 key steps

- 1- Identifying the chains of interaction by highlighting the material and psychological effects assumed in gender discrimination,
- 2- Describing these chains of interaction in academic, professional, legislative contexts and in the use of social networks in detail,
- 3- Historicizing narratives, concepts and categories of gender equality/equity and gender discrimination,
- 4- Revealing cultural meanings ascribed to specific practices in a defined space-time,
- 5- Delimiting political rationales behind the struggle against gender-based discrimination.

Notre approche se divise donc en 5 étapes clés

- 1- Identifier les chaînes d'interaction en mettant en évidence les effets matériels et psychologiques supposés dans la discrimination de genre,
- 2- Décrire en détail ces chaînes d'interaction dans les contextes académiques, professionnels, législatifs et dans l'utilisation des réseaux sociaux,
- 3- Historiser les récits, les concepts et les catégories d'égalité/équité de genre et de discrimination de genre,
- 4- Révéler les significations culturelles attribuées à des pratiques spécifiques dans un espace-temps défini,
- 5- Délimiter les logiques politiques qui sous-tendent la lutte contre la discrimination fondée sur le sexe.

ENGLISH CALL FOR PAPERS

The second international conference invites participants to explore the causes, forms and cultures of gender-based violence in society, including how children are educated, how Games and Art promote gender differences/stereotypes/neutrality. It is a place to reflect on the growing importance of tolerance, diversity, and acceptance of others.

We invite submissions of research proposals focusing on empirical analyses and/or theoretical/conceptual research on “**Combating Gender-based violence**”. We invite proposals from scholars from all disciplines, including law, gender studies, sociology, labor studies, education, economics, management, business administration, human resource management, organizational development, communication, psychology, health professions, public policy, social work and any other related area. We welcome a variety of disciplinary perspectives in the humanities and social sciences, as well as in interdisciplinary, intersectional and critical approaches.

Submissions related, but not limited, to the following areas and topics are welcome:

- Perpetuation of Gender Stereotypes: Causes, Forms and Cultures of Sexism in society, education (textbooks), games and Art, etc.
- Possible links between cultural representations and violence against women
- Masculinist movements vs. feminist movements: ideology of Gender in Society
- Human Rights Violation
 - o European Court of Human Rights,
 - o European Convention on Human Rights,
 - o Convention on Preventing and Combating Violence against Women and Domestic Violence,
 - o Convention on the Elimination of Discrimination against Women (CEDAW)
 - o Convention on the Elimination of All Forms of Discrimination against Women, etc.
- Combating Gender Stereotypes and Advocating Tolerance
- Combating Online and/or Offline Sexism in Hate Speech
- Social Media platforms, places for Machiavellian Venting: Haters, Trollers, etc.
- Facing Trauma, Fear, Anxiety and Mental Issues on normal, pre- and post-Covid-19.
- Silencing part of the Population: intimidation, threats or abuse
- Legal and Policy Framework to Combat Gender-based violence

- Guaranteeing Equal Access of Women to Justice
- Promoting Freedom, Equality, Parity - Affirmative Action
- Gender mainstream: discussion on Freedom of Expression
- Considering the particular vulnerability of girls and young women in the digital arena

FRENCH CALL FOR PAPERS

L'égalité des genres reflète l'aspiration à une société dans laquelle la conduite des institutions, des agences et des individus reflète (1) la reconnaissance de l'inégalité historique et sociétale entre hommes et femmes, (2) une société engagée dans une action déterminée et informée pour mettre fin à cette inégalité. Ce colloque propose de montrer la manière de promouvoir, de mettre en oeuvre l'égalité/équité des genres et les actions à mener pour lutter contre ces inégalités.

Il conviendra de discuter du choix de la formulation « égalité des genres ». Le coeur de l'équité est vraisemblablement l'égalité. Le recours à l'expression "égalité des genres" peut sembler plus appropriée. En réalité, ces deux expressions sont apparentées sans pour autant être identiques. Une discussion sur les multiples théories, méthodes et réflexions sur les champs d'application sera envisagée dans ce projet.

Nous souhaitons explorer les causes, les formes et les cultures de la violence fondée sur le genre dans la société, notamment la manière dont les enfants sont éduqués, dont les jeux et l'art promeuvent les différences/stéréotypes/neutralité entre les genres. C'est un lieu de réflexion sur l'importance croissante de la tolérance, de la diversité et de l'acceptation des autres. Ces axes seront soumis tout d'abord à un colloque ouvert à toutes les disciplines pour mettre en avant des analyses empiriques et/ou des recherches théoriques/conceptuelles sur la « lutte contre la violence sexiste ». Nous accueillerons une variété de perspectives disciplinaires dans les sciences humaines et sociales, ainsi que dans les approches interdisciplinaires, intersectionnelles et critiques. Les axes que nous avons sélectionnés sont les suivants :

- Perpétuation des stéréotypes de genres : causes, formes et culture du sexisme dans la société, l'éducation (ex. manuels scolaires), les jeux et l'art, etc.
- Liens possibles entre les représentations culturelles et la violence envers les femmes
- Mouvements masculinistes vs. Mouvements féministes : idéologie du genre dans la société,
- Violation des Droits de l'Homme

- Convention Européenne des Droits de l'Homme, Convention sur la prévention et la lutte contre la violence à l'égard des femmes et la violence domestique, Convention sur l'élimination de toutes les formes de discrimination à l'égard des femmes, etc.

- Combattre les stéréotypes du genre et promouvoir la tolérance
- Combattre le sexisme en ligne et/ou hors ligne dans les discours haineux,
- Analyser le rôle des réseaux sociaux : lieux de défoulement machiavélique; Réduire au silence une partie de la population : intimidation, menaces ou abus, etc.
- Faire face aux traumatismes, à la peur, à l'anxiété et aux problèmes mentaux dans des conditions normales, avant et après le COVID-19,
- Débattre du cadre juridique et politique pour combattre la violence sexiste,
- Garantir l'égalité d'accès des femmes à la justice
- Promouvoir la liberté, l'égalité et la parité - actions positives
- Intégrer la dimension de genre : discussion sur la liberté d'expression
- Mettre en avant la vulnérabilité des jeunes dans le domaine numérique.

Abstracts of 300 words (max.) should be submitted by **15 February 2023** to Anne Wagner (anne.wagner[at]univ-lille.fr) with decisions made by **15 March 2023**.